Jsou zvýrazněná podstatná jména přívlastkem shodným, nebo neshodným?

· V tomto ekosystému samozřejmě existují také predátoři štírci, stonožky, pavouci pokoutníci a cedivky, brouci mršníci, kovaříci a drabčíci.  PŘÍVLASTEK SHODNÝ (brouk mršník, brouka mršníka…)
· Jméno Jindřich nebylo v tomto rodě obvyklé. PŘÍVLASTEK NESHODNÝ (jméno Jindřich, bez jména Jindřich…)
· Státní podnik Lesy České republiky (LČR) odstoupil od smluv se společností. PŘÍVLASTEK NESHODNÝ (podnik Lesy ČR, podniku Lesy ČR, podnikem Lesy ČR…)
· Přezkoumání se museli zúčastnit dva lékaři znalci. PŘÍVLASTEK SHODNÝ (lékař znalec, lékaře znalce, lékaři znalci…)
· Původní chrám Šaolin se rozhodl v roce 495 našeho letopočtu postavit císař Xiaowena z dynastie Wei. PŘÍVLASTEK NESHODNÝ (chrám Šaolin, chrámu Šaolin)
· Nevyšly ani optimistické válečné předpovědi stratégů Centrálních mocností Německa a Rakouska Uherska.  PŘÍVLASTEK SHODNÝ (ve větě je patrné, že se skloňuje spolu se substantivem mocností)
· Prim hraje nápad, design, kvalita, reklama a internet a tyhle současné trendy společnost Baťa dostatečně nezachytila. PŘÍVLASTEK NESHODNÝ
· Stačí v jabloňových sadech rozmístit hnízdní budky pro sýkory koňadry. PŘÍVLASTEK SHODNÝ (ve větě je patrné, že se skloňuje spolu se substantivem sýkora)
· Tam, kde je kulíšek přítomen, se však vyskytují i další dva druhy: sýkora lužní a sýkora parukářka PŘÍVLASTEK SHODNÝ (sýkora parukářka, sýkory parukářky…)
· Takový papoušek mníšek šedý je v přírodě i doma díky pozornosti a skřehotavému "nadávání" perfektním hlídačem. PŘÍVLASTEK SHODNÝ (papoušek mníšek, papouška mníška…)
· Kolik uletí netrénovaný australský papoušek andulka? PŘÍVLASTEK SHODNÝ (papoušek andulka, papouška andulky…)
· Ve skalních spárách rostou neobvyklé druhy vegetace, dříve i vzácné kapradiny sleziníku červeného. PŘÍVLASTEK SHODNÝ (kapradina sleziník, kapradiny sleziníku…)
· Jediná tobolka mezi našimi rostlinami je kokoška pastuší tobolka, opravdu plevel , někdy však také léčivka. PŘÍVLASTEK SHODNÝ (kokoška pastuší tobolka, kokošky pastuší tobolky…)
· Budete-li mít štěstí, můžete uvidět tetřeva hlušce. (ve větě je patrné, že se skloňuje spolu se substantivem tetřev)
· V létě nezapomeňte navštívit Kraj Vysočina. PŘÍVLASTEK NESHODNÝ (Kraj Vysočina, bez Kraje Vysočina…)


Které podstatné jméno ve dvojici zvýrazněných je řídícím členem a které je přívlastkem?

Největší šanci mu úžasným zákrokem hokejkou na brankové čáře zlikvidoval gólman (PkS) Anderson (řídící podstatné jméno). 
Sponzorův syn (řídící podstatné jméno) Tomáš (PkS) donedávna oblékal dres klubu.
K oblíbeným hrdinům večerníčků patřil též Maxipes (řídící podstatné jméno) Fík. (PkS)
Víte, že profesor (PkS) Novák zítra nezkouší?
Najednou se kousek pode mnou na zrcadle (řídící podstatné jméno) hladiny (PkN)  udělalo kolečko.
Doktor (PkS)  Svoboda (řídící podstatné jméno) dnes neordinuje.
Poručík (PkS)  Horáková (řídící podstatné jméno) právě vyslýchá podezřelého.
Pes (řídící podstatné jméno)  Dášenka (PkS) se někam zatoulal.
Nakonec jsme ho našli u hromady sena (PkN).  
(O některých případech viz Příruční mluvnice češtiny, s. 502–503).

Jsou zvýrazněná přídavná jména nebo podstatné jména s adjektivním skloňováním přívlastkem shodným, nebo neshodným?

Tetřevi patří do rodu ptáků hrabavých. (PkS) 
Po prázdninách nastoupí na Komenského (PkN) univerzitu do Bratislavy.
Jednotlivé složky jsou vyjádřeny Lamého (PkN) konstantami.
Oblek hajného (PkN) měl už nevýraznou barvu.
Studánka má jméno po Boženě, dceři Křesinově. (PkS)
Nevšimli jste si něčeho divného?
Blížíme se k čemusi velkému. (PkS)
[bookmark: _GoBack]Já už se nenechám zlákat ničím neznámým. (PkS)



